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U zámečku Pohansko rozebrali
pracovníci Technických služeb
slovanskou zemnici. Kon-
strukce i rákosová střecha již
byly značně zchátralé, vý-
znamně poškozené byly zej-
ména nosné sloupy, které
stavbu podpíraly. Milovníci his-
torie ale smutnit nemusí. Na
jaře na Pohansku vyroste zem-
nice zcela nová.

„Přes zimu necháme půdu od-
počinout a následně vystavíme
novou zemnici na totožném
místě. Místo není vybráno náho-
dou. Právě zde měli podle ar-
cheologických dokladů staří

Slované své obydlí skutečně
postavené,“ vysvětlil Petr
Dlouhý, ředitel Městského mu-
zea a galerie Břeclav, které má
zahloubenou slovanskou chatu
ve správě.

Napodobenina stavby raného
středověku těší návštěvníky Po-
hanska už od roku 2001. Tehdy
se o archeologickou rekon-
strukci zahloubené slovanské
chaty postarali nadšení dobro-
volníci. Spolu se svatyní ji umís-
tili do prostoru, který je už od
šedesátých let minulého století
kompletně prozkoumaný ar-
cheology. V roce 2008 byla

první zemnice srovnána se zemí,
aby na stejném místě o rok poz-
ději mohla vyrůst nová, tento-
krát pod rukama skupiny histo-
rického šermu Jaga. Ta, která se
bude stavět na jaře příštího
roku, tak bude v pořadí už třetí.
Jak konstrukcí, tak použitým
materiálem se má co nejvíce při-
blížit originálu. 

„Slovanská zemnice mívala
čtvercový půdorys přibližně tři
krát tři metry a byla zahloubena
50 až 90 centimetrů pod po-
vrch. Dřevěná konstrukce spo-
čívala na dvou nosných dřevě-
ných kůlech, stěny byly

vypletené proutím a omazané
hlínou, sedlovou střechu měla
stavba pokrytou rákosovými do-
šky a po obou stranách se stře-
cha dotýkala terénu. V rohu stá-
vala kamenná pec,“ popsala
stavbu archeoložka břeclav-
ského muzea Dagmar Jilmová. 

Pohansko u Břeclavi bylo v de-
vátém a desátém století rozsá-
hlým velkomoravským hradiš-
těm. Na území České republiky
patří k nejvýznamnějším lokali-
tám svého druhu. 

(sol, foto dav)

Zchátralou slovanskou
zemnici na jaře nahradí nová



Břeclavská Radnice

Novým tajemníkem Městského
úřadu Břeclav je Mgr. Petr Morc.
Do funkce ho na počátku listo-
padu jmenoval starosta Svato-
pluk Pěček. Petr Morc byl vy-
brán v  otevřeném výběrovém
řízení. Výběrová komise jej po
pečlivém hodnocení jedno-
značně podpořila jako nejvhod-
nějšího kandidáta. Prostředí
městského úřadu nový tajemník
dobře zná. Do funkce přichází
z  postu vedoucího odboru
správních činností. 

(sol, foto dav)

Novým tajemníkem
úřadu je Petr Morc

Dětská hřiště v Břeclavi po se-
zóně prochází kontrolou a také
potřebnými opravami. Například
na největším břeclavském síd-
lišti Na Valtické se pracovníci
Technických služeb zaměřují na
pískoviště. Do současné doby už
stihli obnovit pět pískovišť ve
vnitroblocích a opravují se další.

Kvůli bezpečnosti dětí Tech-
nické služby odstranily hou-

pačku na sídlištním hřišti
u točny. Herní prvek už vykazuje
značnou degradaci dřeva kon-
strukce. A přestože došlo něko-
likrát k výměně částí, jako celek
je už houpačka neopravitelná
a nevyhovující. Do nové sezóny
by měl zchátralou houpačku na-
hradit nový a modernější herní
prvek. 

(sol)

Opravy dětských hřišť

Už na konci letošního roku bu-
dou mít sportovci z Charvátské
Nové Vsi k dispozici zbrusu nové
hřiště. Vyrůstá hned vedle trav-
natého fotbalového hřiště
a město do něj prostřednictvím
organizace TEREZA investuje
bezmála pět milionů korun. 

„Po rozsáhlé rekonstrukci hřiště
u základní školy Na Valtické jde
o druhou největší investici do
sportovní infrastruktury letoš-
ního roku,“ podotýká místosta-
rosta Jakub Matuška. 

Hřiště bude sloužit nejen zdejším
sportovcům, ale i dětem z neda-
leké základní školy. „Hřiště bude
multifunkční. Bude se na něm
hrát fotbal, basketbal, volejbal,
případně nohejbal,“ vyjmenoval
břeclavský místostarosta. Jak
doplnil, v  rámci projektu vzniká
také oplocení a nové skladovací
zázemí pro fotbalisty, zejména
na umístění techniky pro správu
hřiště. Dojde také na úpravu
přístupové cesty do areálu,
osvětlení a okolí hřiště. 

(sol, foto dav)

Nové hřiště v Ch. N. Vsi

Lávka pro pěší vedle Vídeňského
železničního mostu je po rekon-
strukci opět otevřená. A pyšní
se nejen svěží zelenou barvou,
ale i tím, že chůze po ní je kom-
fortnější, tišší a bezpečnější. 

Lávka slouží Břeclavanům už 35
let navzdory tomu, že původně
vůbec nebyla určena pro
chodce. Měla sloužit pouze pro
vedení sdělovacích kabelů, lidé
si ale spojnici přes Dyji rychle
oblíbili. Po více než třech desít-
kách let, kdy přes ni přešly tisíce
a tisíce nohou, už lávka potře-
bovala pořádnou opravu. 

„Ta začala opravou nosných be-
tonových pilířů, v září pak přišla
řada na samotnou konstrukci
lávky. Práce mírně pozdržela po-
vodňová vlna, kvůli které se mu-
selo na břehu odstraňovat
a znovu stavět lešení,“ popsal
peripetie, které rekonstrukci

provázely, starosta Břeclavi Sva-
topluk Pěček. 

Lávka má po opravě pochozí
plochu podsazenou gumovými
prvky, takže je chůze po ní téměř
nehlučná. Zrezivělé kusy zá-
bradlí nahradily nové – už bez
svařovaných spojů. Díky tomu
do zábradlí nebude zatékat
voda a nehrozí tak jeho koroze.
Nájezdové rampy mají po obou
stranách protiskluzovou úpravu.
A oko chodce jistě potěší i nový
nátěr v zeleném odstínu, na nějž
se vztahuje desetiletá záruka,
nicméně podle zhotovitele mají
barvy pro nátěr mostů životnost
až dvojnásobnou. 

Náklady na opravu činily zhruba
4,5 milionu korun bez DPH. Rov-
ným dílem se o ně podělí Správa
železnic a město Břeclav. 

(sol, foto dav)

Lávka je otevřená
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Vážení obyvatelé Břeclavi,

Břeclavské Vánoce už odstarto-
valy, a tak jste se mohli pobavit

na pěší zóně při Mikulášské me-
telici a pekelných čertech Kram-
pusech, společně jsme v parku
rozsvítili vánoční strom a krás-
nou výzdobu. Tradiční program
„vánočního městečka“ nás ale
teprve čeká. 

Dovolte mi Vás proto pozvat na
Břeclavské Vánoce na pěší zóně,
které odstartují už 14. prosince.
Ani letos nepřijdete o jarmark,
ukázku vánočních řemesel a bo-
hatý kulturní program. Den před
začátkem Břeclavských Vánoc
si můžete projít bleší trhy na
pěší zóně, zazpívat si na Jar-
marku sv. Lucie na poštorenské
Rovnici, kde na vás budou čekat
přesňáky a další pochutiny. Ve
Staré Břeclavi se můžete podí-
vat na živý betlém. 

Břeclavské Vánoce na pěší zóně

lákají také na vystoupení míst-
ních mateřinek a základních
škol, folklorních souborů, ale
třeba také na zpěvačku Mi-
chaelu Noskovou. Navštívit „vá-
noční městečko“ na pěší zóně
můžete od soboty 14. 12. až do
neděle 22. 12. 

I letos můžete na pěší zóně při-
spět na dobrou věc. A to dob-
rovolným příspěvkem u Staros-
tova svařáku, který si
vychutnáte o víkendu 14.
a 15. 12. a 21. a 22. 12. Výtěžek
bude věnován na potřebné re-
habilitační pobyty jedenáctile-
tému handicapovanému školá-
kovi.   

Po Vánocích si na své přijdou
nejen otužilci. Na Štěpána se od
10.30 hodin v  ledové Dyji koná
tradiční Vánoční kilometr.  

Mimo vánoční témata si zájemci
po svátcích mohou naposledy
prohlédnout útroby břeclav-
ského bazénu a koupaliště,
které čeká od ledna nákladná
kompletní rekonstrukce. Díky ní
bude Břeclav už v roce 2026 di-
sponovat nejmodernějším areá-
lem na jižní Moravě.  

Příchod nového roku už tradičně
oslavíme Novoročním ohňostro-
jem 1. 1. 2025 v 17 hodin. 

Přeji Vám klidné Vánoce v kruhu
rodinném a rovněž co nejlepší
vykročení do roku 2025. 

Dále pevné zdraví, úspěchy
v pracovním životě a především
pohodu v životě osobním. 

Svatopluk Pěček, 
starosta Břeclavi 

Břeclavské Vánoce

Rekonstrukce koupaliště a kry-
tého bazénu začne po Novém
roce. Novou tvář dá sportovišti
společnost IMOS Brno. Ze čtyř
zájemců podala nejvýhodnější
nabídku. Rekonstrukci provede
za 530 milionů včetně DPH.
Stavba by měla být dokončena
za dvacet měsíců. V příštím
roce se počítá s uzavřením ce-
lého areálu, tedy krytého ba-
zénu i letního koupaliště. 

Ještě před koncem provozu bu-
dou mít zájemci možnost na-

hlédnout do zázemí bazénu bě-
hem speciálních prohlídek. Po-
dívají se do prostor s technolo-
giemi ve všech částech budovy
a budou se tak moci rozloučit
s krytým bazénem, jak ho znají
dnes.

Město připravuje rekonstrukci
plovárny od roku 2020. Krytý
bazén i letní koupaliště jsou již
na kritické hranici životnosti.
Koupaliště bylo postaveno v 60.
letech minulého století, stejně
stará je tedy i technologie, která

rychle dosluhuje. Obdobně je na
tom krytý bazén z roku 1994,
budova má zároveň velké ener-
getické ztráty.

Modernizace koupaliště počítá
s nerezovými vanami bazénů
a moderními a úspornými tech-
nologiemi, které zajistí areálu čás-
tečnou energetickou soběstač-
nost. Projekt rekonstrukce
krytého bazénu zahrnuje rozšíření
o rekreační bazén, vnitřní tobogán
a také wellness část. Břeclavské
koupaliště by se tak mělo stát nej-

modernějším v kraji. Rekonstrukci
bude město hradit z úvěru.

S jakými daty počítat?
S 28., 29. a 30. 12. 2024 Pro-

hlídky technologického zázemí
krytého bazénu (vždy v 16
a 18 hodin). Rezervace na tel.
739 342 724

S 31. 12. 2024 Uzavření krytého
bazénu 

S 3. 1. 2025 Začátek rekon-
strukce (potrvá 20 měsíců)

(sol, foto dav)

Začne rekonstrukce koupaliště
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V Poštorné vznikla zóna s „třicít-
kou“ a předností zprava. Cílem je
zklidnění dopravy i snížení hluku.
Takzvaná „Zóna 30“ vznikla v uli-
cích J. Fučíka, Prostřední, Dyjová,
Horní Luční a Dolní Luční. Ve velmi
úzkých ulicích se totiž pohybuje
stále více aut, zklidnění dopravy
je tedy v této lokalitě naprosto
nezbytné. Přispěje k tomu nejen
snížení rychlosti, ale i změna
přednosti na křižovatkách.

Snížení rychlosti na 30 kilometrů
v hodině má zcela prokazatelný vliv
na bezpečnost provozu. Ocení to
zejména nejzranitelnější účastníci
silničního provozu, tedy chodci či
cyklisté. Při třicetikilometrové rych-
losti je brzdná dráha automobilu

podstatně kratší, a je tedy i menší
pravděpodobnost nehody nebo
vážnost zranění v případě nehody. 

Vedle bezpečnosti „Zóny 30“ při-
nášejí i další bonus v podobě re-
gulace hluku. Při vyšší rychlosti je
hlučnost motoru v úzké ulici
značná a pro obyvatele velmi ne-
příjemná. Auto, které jede třicítkou,
je mnohem tišší. Díky snížení emisí
jsou „Zóny 30“ také přívětivější
k životnímu prostředí. 

Kromě snížené maximální rychlosti
na třicet kilometrů v hodině se
v lokalitě změní také režim pro-
vozu na křižovatkách. V oblasti
bude platit výhradní přednost
zprava. Aby si řidiči na změnu
zvykli co nejrychleji, na křižovat-
kách přibydou na zemi tzv. stop-
čáry, které tuto přednost zprava

zdůrazňují a nabádají řidiče ke
zpomalení. 

Podle Centra dopravního výzkumu od-
stranění značek upravujících přednost
snižuje rychlost astimuluje pozornost
řidičů. To vše vede k podstatně vyšší
bezpečnosti provozu v lokalitě. 

Zavádění „Zón 30“ je trend, který
v posledních letech uplatňuje řada
měst. Jen v Břeclavi už je takových
zón více než desítka. Ve městě
není výjimečné ani omezení na
dvacet kilometrů v hodině platící
v obytných zónách. (sol)

„Třicítka“ zklidní dopravu a sníží hluk

Pusťte si aktuální reportáže z Břeclavi

Kabelovou televizi BV1 
si můžete pustit i na internetu. 
A to na webové adrese: 
1url.cz/@bv1_yt
nebo naskenujte QR kód

Obratnost, zručnost, dovednost. To
všechno představuje slovo „fortel“.
A právě proto toto pojmenování
nesl i veletrh v Domě školství, který
byl určený především žákům zá-
kladních a střední škol. Představil
hlavně technické obory a školáci tu
mohli zjistit, co obnáší práce ve vý-
znamných břeclavských firmách,
ale třeba i u státních institucí, jako
je policie či vězeňská služba. 

„Fortel, který se letos konal už po
sedmé, byl pro deváťáky, ale i pro
studenty středních škol, velmi pří-
nosný. Právě tady mohli vidět kon-

krétní výsledky praxe, a to jim může
pomoci v rozhodnutí, kam ve svém
profesním životě dál směřovat,“
oceňuje místostarosta Petr Vlasák
propojení škol, institucí a firem,
které na veletrhu předvedly kon-
krétní pracovní postupy, používané
stroje a vybavení, své výrobky
i možnosti uplatnění. 

Fortel pořádá Okresní hospodářská
komora Břeclav ve spolupráci
s břeclavským úřadem práce
a Střední školou Edvarda Beneše. 

(sol, foto dav)

Řemeslo má zlaté dno
Krajská hygienická stanice Jiho-
moravského kraje se v září a v říjnu
zaměřila na orientační měření kon-
centrace soli v polévkách ve škol-
ních jídelnách. Využívali k  tomu
speciální přístroj, který měří okam-
žitou koncentraci soli a ukáže ji
v procentech. 

V Břeclavi ve školách analyzovali
osm vzorků polévek v  osmi rů-
zných jídelnách na základních
a v mateřských školách. Optimální
koncentrace soli je stanovena do
0,4 procenta a v  Břeclavi ji do-
drželo pět zařízení. „Kontrolní mě-
ření v břeclavských školách uká-
zalo celkově dobré výsledky. Školy
si přesto pořídily vlastní měřidla
soli a její koncentraci ve stravě
pravidelně kontrolují. Stravování
dětí je pro nás jednou z priorit, na
které chceme zapracovat v kon-
textu nových pravidel školních jí-
delníčků. Naším cílem je i snížení
gastroodpadu, který je každý den
ve školních jídelnách příliš velký
a také nákladný na likvidaci,“ vy-
světlil místostarosta Břeclavi Petr
Vlasák.

Podle hygieniků se nadměrné so-
lení ve školním stravování opako-
vaně ukazuje jako problém, který
je nutné řešit. Hlavní hygienik ČR
proto zadal všem krajským hygie-
nickým stanicím se právě na toto
téma zaměřit. Nadbytek soli je jed-
ním ze zásadních faktorů pro vznik
a rozvoj vysokého krevního tlaku
a souvisejících zdravotních komp-
likací. 

Nedílnou součástí měření proto
byla i edukace personálu školních
jídelen, jak správně zacházet se
solí – např. číst správně etikety
ohledně množství soli na výrob-
cích, nesolit tzv. „od oka“, vyvaro-
vat se používání výrobků s vyšším
obsahem soli a podobně. Velmi dů-
ležité je, aby na dosažení cíle spo-
lupracovala školní jídelna, pedago-
gové, rodiče, výrobci a dodavatelé
potravin. Nástrojem ke změně vý-
robní praxe školních jídelen je edu-
kace personálu přímo na místě
a v okamžiku měření, po dovaření
a za přítomnosti personálu, který
polévku připravil a rovněž osob
odpovědných za nákup a pláno-
vání jídelníčku. (sol, dav)

Měřili sůl v polévkách
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Na břeclavské Střední škole Edvarda
Beneše slavnostně zahájili výuku na
Železniční akademii. „Železniční aka-
demie navazuje na několik let trvající
spolupráci školy se Správou železnic
s cílem odborně připravit studenty
na výkon vybraných povolání v že-
lezničním provozu. Studenti se tak
uplatní v daných pozicích již během
studia a získají možnost pracovat ve
vybraných profesích hned po jeho
ukončení,“ vysvětlil ředitel Střední
školy E. Beneše Jiří Uher. 

Železniční akademii budou navště-
vovat především studenti oborů Pro-
voz a ekonomika dopravy (Řízení do-
pravy a přepravy) a Elektrotechnika
se zaměřením na Elektrickou trakci
v dopravě. Železniční akademie na-
vazuje na Dopravní kroužek pro žáky
prvního a druhého ročníku. Výuka
probíhá v rozsahu třech hodin týdně
ve třetím a ve čtvrtém ročníku.

„Ve spolupráci s ČD Cargo je výuka
zaměřena na přípravu na zkoušky
všeobecné odborné způsobilosti pro
možnost získání licence strojvedou-

cího po úspěšném ukončení školy. Na
tuto činnost jsme získali Akreditaci
pro školící středisko u Drážního úřadu.
Získáním licence strojvedoucího po
zkoušce u Drážního úřadu dostanou
absolventi možnost ucházet se otuto
pozici ufirem provozujících železniční
dopravu,“ doplnil ředitel.

„Vítáme iniciativu Střední školy E.
Beneše, která se po nedávno ote-
vřených lyceích dále rozvíjí a je tak
dobrým příkladem pro ostatní. Břec-
lav je s železnicí neodmyslitelně spo-
jena už 185 let stejně jako práce na
dráze. Propojení výuky a přípravy na
konkrétní pozici u budoucího za-
městnavatele v rámci Železniční
akademie je ideální kombinací,“ uvedl
břeclavský místostarosta Petr Vla-
sák, který společně s ředitelem školy
Jiřím Uhrem a členem představen-
stva ČD Cargo Martinem Svojanov-
ským symbolickým přestřižením
pásky oficiálně zahájil výuku na
břeclavské Železniční akademii. 

(dav)

Železniční akademie v Břeclavi

V sobotu 16. listopadu vyvrcholily
oslavy 105. výročí vzniku Gymnázia
Břeclav. V dopoledních hodinách
mohli bývalí absolventi zavzpomí-
nat při prohlídkách školy a porov-
nat, jak se od jejich časů změnily
podmínky pro výuku. Hodinu před
polednem začal v kulturním domě
Gymplkošt – výstava vín, která

trvala až do pozdních večerních
hodin. O dobrou náladu se posta-
rala cimbálová muzika Vergariovci.
Program pak vyvrcholil koncertem
populární skupiny The Teachers,
která letos také slaví – na scéně je
už rovných 30 let. 

(juh)

Gymnázium oslavilo 105 let

Budoucí instalatéři, kteří se na své
povolání připravují na Střední
škole Edvarda Beneše, mají díky
společnosti Alca a FV Plast novou
učebnu. Firmy ze skupiny Alca
Group věnovaly škole vybavení
v hodnotě téměř 350 tisíc korun.
Tento krok otevřel studentům
dveře k nejnovějším technologiím
a praxi na špičkových sanitárních
zařízeních, které se běžně využívají
v oboru. 

Škola obdržela celé portfolio pro-
duktů společnosti od WC modulů
přes sprchové žlaby až po sifono-
vou techniku a modulární prefa-

brikovanou stěnu Alcasystem, při
jejíž montáži si mohou žáci sáh-
nout na řemeslo přímo v učebně.
Firma zároveň věnovala škole po-
lyfunkční svářečky a nůžky na po-
trubí, díky nimž budou studenti
připraveni na reálnou praxi s pro-
fesionálními nástroji. 

„Spolupráce se školami je pro nás
logickým krokem, jak zajistit, aby
absolventi měli nejen potřebné do-
vednosti, ale také jistotu, že se
s moderními technologiemi snadno
uplatní na trhu,“ vysvětlil Stanislav
Pluháček z marketingu Alca Group.

(sol, foto Alca Group)

Alca Group vybavila učebnu
Šroubováky, vodováhy, obráběcí
nástroje, elektrické nářadí, ale na
druhé straně i moderní 3D tis-
kárny, gravírovací stroje nebo sady
LEGO Education, které jsou úžas-
ným pomocníkem pro školní vý-
uku. To všechno najdou žáci Zá-
kladní školy Slovácká v nové
polytechnické učebně, která jim
v listopadu začala sloužit. 

Vznikla v budově bývalých šaten,
které kdysi sloužily jako zázemí
k atletickému areálu. V posledních
letech ale šatny nebyly využívány
a sloužily hlavně jako skladiště.
Dnes se v budově ukrývá nejmo-
dernější polytechnická učebna ve
městě. Vybavení a pořízení pomů-
cek milionovým darem podpořila
společnost FOSFA.

„Věříme, že se polytechnická

učebna stane místem, kde se pro-
lnou různé předměty a podpoří se
komplexní rozvoj žáků. Vznikne
zde řada zajímavých projektů a ak-
tivit, které posílí i finanční gramot-
nost a podnikavost žáků,“ řekl
Martin Janošek, ředitel školy.

Podle místostarosty pro školství
Petra Vlasáka je nová učebna ná-
vratem školních dílen, avšak
v mnohem modernějším pojetí.
„Děti tu mají možnost poznat mo-
derní technologie. A například
LEGO sady jsou skvělou moderní
pomůckou, která dětem umožní
modelovat různé struktury, po-
chopit jejich fungování, a rozvíjí tak
jejich vztah k technice,“ kvituje
místostarosta moderní vybavení
učebny.  

(sol, foto dav)

Moderní učebna 
na ZŠ Slovácká



Břeclavská Radnice

Vodovody a kanalizace Břeclav
existují už 30 let. Jak se za de-
setiletí změnily technologie
čištění vody, v  jakém stavu je
kanalizační síť, na jakých vý-
zkumech VaK právě pracují
nebo jaké investice čekají spo-
lečnost v dalších letech. O tom
jsme si povídali s  ředitelem
společnosti Vodovody a kana-
lizace Milanem Vojtou. 

Jak moc se změnily za těch
30  let technologie čištění
vody? Lze říci, že lidé nyní pijí
kvalitnější vodu než před lety? 
Kvalita vodních zdrojů je ovliv-
něna především činností lidí (ze-
mědělství – hnojiva, pesticidy,
průmysl, černé skládky odpadů,
vypouštění vyčištěných odpad-
ních vod atd.) a horninovým pro-
středím. Jako zdroje pitné vody
využíváme vodu podzemní.
Z malé části se dá využít i bez
úpravy jako voda pitná. Aby
voda, kterou si natočíme z ko-
houtku, byla kvalitní a zdravotně
nezávadná, musí většina jímané
vody projít procesem  úpravy.
Nejčastěji je nutno snížit obsah
železa a manganu. 

Podzemní vodu čistíme na
úpravnách vody Břeclav, Led-
nice a Zaječí. Princip čištění
vody je na všech úpravnách ob-
dobný. Nejdříve se voda pro-
vzdušní, přidají se chemikálie pro
vytvoření vloček, na kterých se
zachytí nečistoty, potom se
větší vločky usadí v  nádržích
a voda se dočistí na pískových
filtrech. Voda z  filtrů se shro-
mažďuje ve vodojemech, ze kte-
rých se následně čerpá po hy-
gienickém zabezpečení chlorem
anebo chlordioxidem ke spotře-
bitelům. 

Technologie úpravy vody se za
30 let příliš nezměnila, je jedno-
duchá, účinná a spolehlivá. Změ-
nilo se především technologické
vybavení úpraven vody a řízení
úpravárenského procesu, pokrok
zde je opravdu velký a má velmi
pozitivní vliv na efektivitu pro-
cesu i hospodaření s energiemi. 

V posledních letech často vi-
díme rozsáhlé rekonstrukce
zastaralých kanalizací. V jaké

kondici je kanalizační síť
v Břeclavi a na Břeclavsku? 
Provozujeme přes tisíc kilome-
trů vodovodních sítí a tři
úpravny vody v Břeclavi, Lednici
a Zaječí pro 37 tisíc odběratelů
a 314 km stokových sítí. Společ-
nost vlastní čistírny odpadních
vod a stokové sítě ve městech
a obcích Břeclav, Cvrčovice,
Hustopeče, Kobylí, Lednice, Mi-
kulov, Nová Ves, Podivín, Poho-
řelice, Rakvice, Valtice a Velké
Pavlovice a pro jiné vlastníky
provozujeme čistírny a stokové
sítě v Hlohovci, Kosticích, Lanž-
hotě, Novosedlích a Novém Pře-
rově, na ty je napojeno 17 tisíc
smluvních odběratelů.

Rekonstrukce obou typů sítí je
nikdy nekončící proces, nicméně
se snažíme je udržovat v  dob-
rém technickém stavu nebo je
do něj uvést. Provoz s sebou ob-
náší nejen nutnost inspekcí, čiš-
tění, deratizace, ale také ná-
ročný provoz čerpacích stanic
a čistíren odpadních vod, do
toho všeho vstupuje plnění nej-
různějších administrativních po-
vinností, kterých jen a jen při-
bývá. 

Obecně stav sítí na Břeclavsku
nijak nevybočuje ze standardů
obvyklých v naší republice. Před
zhruba 15 lety u nás byl realizo-
ván velký projekt Břeclavsko –
rekonstrukce a výstavba vodo-
hospodářské infrastruktury
v povodí řeky Dyje, díky kterému
byly zrekonstruovány velké
celky infrastruktury, což má na
současný stav velký pozitivní
dopad. Z poslední doby si Břec-
lavané jistě vybavují rekon-
strukci kanalizace na ul. 17. lis-
topadu nebo na nábř.
Komenského, na kterou navá-
zala rekonstrukce kanalizační
shybky pod Mlýnským náhonem
v areálu MSK Břeclav.    

VaK byly součástí projektu,
kdy se zjišťovala přítomnost
koronaviru v odpadních vo-
dách. Kromě distribuce pitné
vody a čištění odpadních vod
se tak VaK věnuje i dalším vě-
cem. Můžete čtenářům přiblí-
žit zajímavé výzkumy, na kte-
rých VaK pracuje?   

Dlouhodobě spolupracujeme
s Výzkumným ústavem vodoho-
spodářským T. G. Masaryka na
plnění různých výzkumných
úkolů. Jedním z těchto projektů
bylo i „Využití monitoringu od-
padních vod jako nástroje včas-
ného varování před vznikem epi-
demiologické situace“.  Jednalo
se o provedení epidemiologic-
kého monitoringu se zaměřením
na COVID - 19. 

Dále jsme spolupracovali při zjiš-
ťování koncentrace PFAS ve vy-
pouštěné vyčištěné vodě
z ČOV.  PFAS je zkratka pro per-
fluorované a polyfluorované al-
kylové látky, které se v průběhu
času hromadí v  lidském těle
a v životním prostředí. Labora-
toře pak nabízejí svoje služby
také soukromým a komerčním
zákazníkům, děláme rozbory
pitné i odpadní vody nebo stud-
niční užitkové vody. Další spolu-
práce VaKu pak zahrnuje vý-
zkumné instituce, vysoké školy
a univerzity, jsme aktivní v pro-
fesních sdruženích, samozřej-
mostí je spolupráce se státními
institucemi a místními samo-
správami, které jsou z velké vět-
šiny také spolumajiteli naší spo-
lečnosti. Působíme v  rámci
povodňových komisí a krizových
štábů obci s rozšířenou působ-

ností a v uplynulých letech jsme
dobře spolupracovali s Jihomo-
ravským krajem na zpracování
studie propojování vodáren-
ských soustav z  jižní Moravy
a Vysočiny.

Které zásadní projekty a inves-
tice vás na katastru města
Břeclavi čekají v následujících
letech?
Kapacita naší největší čistírny
odpadních vod v Břeclavi je pro-
zatím dostatečná, ale výhledově
připravujeme její rozšíření. Stejně
tak úpravna vody v Kančí oboře
má prozatím kapacitní rezervy
a svoji úlohu v  zásobení dobře
zvládá. Velké investice nás čekají
u přívodních vodovodních řadů,
kde nás k  tomu nutí technický
stav a poruchovost, nebo nut-
nost zvětšit jejich dimenzi pro
plynulé zásobování obyvatel při
současném zvyšování potřeby
pitné vody, k  čemuž v  částech
našeho regionu dochází. 

Zajímavá řešení přinesla i studie
propojování vodních zdrojů, kdy
po vybudování propojky může
například voda z  Kančí obory
v  budoucnu sloužit k  zásobení
dokonce i Hustopečska a Velko-
pavlovicka.

(dav)

VaK zásobuje domácnosti
vodou přes 30 let
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Památku těch, kteří obětovali život
za svobodu nebo riskovali život
v boji za lepší budoucnost, si Břec-
lav připomněla u příležitosti Dne
válečných veteránů, který se celo-
světově slaví 11. listopadu. 

Právě otomto dni roku 1918 skončila
první světová válka. „Všichni lidé
tehdy měli pocit, že to byla poslední
velká válka, jiná už nebude amír pře-
trvá napořád. Historie bohužel do-
kázala, že tomu tak není. Od té doby
už proběhla spousta konfliktů apro-
žíváme je ivdnešní době,“ připomněl
Michal Uher zČeskoslovenské obce
legionářské během pietního aktu
upamětních desek na budově „žluté

školy“. Zmínil přitom nejen přímé
konflikty odehrávající se na bitevním
poli, ale i ty nepřímé, probíhající na-
příklad skrze dezinformace. 

Oběti válek, ale i válečné veterány,
uctilo položením květin vedení
města zastoupené starostou Sva-
toplukem Pěčkem a místostaros-
tou Petrem Vlasákem. Pietního aktu
se zúčastnili také zástupci Českého
svazu bojovníků za svobodu Čes-
koslovenské obce legionářské, Kon-
federace politických vězňů, TJ So-
kol, krajského vojenského velitelství
i Klubu vojenské historie, který na
závěr ceremoniálu vystřelil čestnou
salvu. (sol, foto dav)

Břeclav uctila veterány

Břeclavané při připomenutí Dne
boje za svobodu a demokracii
a Mezinárodního dne studen-
stva uctili položením květin a za-
pálením svíček u památníku na
Zámeckém náměstí oběti komu-
nistického režimu. Místostarosta
Břeclavi Petr Vlasák připomněl,
že ani v 21. století není svoboda
a demokracie všude samozřej-
mostí a je potřeba si jich vážit.
Další částí programu byl lampio-
nový průvod zakončený ohňo-
strojem na Kuffnerově nábřeží.
Před ohňostrojem připomněl pří-
chozím důležitost svobody a de-

mokracie 1. místostarosta Břec-
lavi Jakub Matuška. 

Den boje za svobodu a demo-
kracii a Mezinárodní den studen-
stva si připomínáme každý rok
17. listopadu. Váže se přitom
hned ke dvěma událostem. A to
k uzavření českých vysokých
škol nacisty 17. listopadu 1939
a sametové revoluci v roce 1989,
která odstartovala politické
změny. Ty vedly k pádu komu-
nistického režimu. 

(dav)

Den boje za svobodu
a demokracii

Díky patří dobrovolníkům, kteří
v listopadu na Apollu udělali po-
řádný kus práce. Lidem se po-
vedlo vyčistit od igelitu celou
pláž, navíc dostavěli i kus chybě-
jící zídky u pláže. Velký výmol pod
chrámem vyplnili dobrovolníci
z Břeclavi a okolí pískem a hlínou.
Parkovací plochu upravili tak, aby

voda netekla na cestu a neničila
zídku z kamenů. Nadační fond
Apollo se úklidu areálu kolem
Apollonova chrámu věnuje pra-
videlně. Materiálně a propagací
dobrovolnickou činnost podpo-
ruje také Město Břeclav. 

(dav, foto NF Apollo)

Apollo prohlédlo Hlavně břehy Mlýnského ná-
honu, ale také ostrůvek ve vodní
ploše pod Vránovým mlýnem
v listopadu prokoukly. Velký
úklid si vzali za své nejen dob-
rovolníci, ale třeba i potápěči
z Vodní záchranné služby Nové
Mlýny, kteří se ponořili do
chladné vody, aby pomohli vy-
čistit dno rybníka pod nově ros-
toucím bytovým komplexem
Vránův mlýn.

Město využilo spolupráce se sta-
vební firmou Plus, která byty staví,
a s úklidem si vzájemně pomohli
sdílením techniky. Díky přítom-
nosti jeřábu na stavbě bylo možné
odklidit popadané kmeny i na po-
zemcích města. Pracovníci Tech-
nických služeb na oplátku po-
mohli s úklidem, odvozem
a zpracováním odstraněné zeleně. 

(sol, dav)

Čistili Mlýnský náhon



Jsou jako sestry – každá ale tro-
chu jiná. Jedna z  tisu, druhá
z ořešáku černého. Jedna zdobí
baziliku v  rakouském Mariazell,
druhá kapli u hřbitova ve Staré
Břeclavi. Řeč je o dvou soškách
Madony s  Ježíškem, které
vznikly pod rukama břeclav-
ského řezbáře Josefa Fröhlicha. 

Tisová Panna Maria s Ježíškem
v náručí se zjara zabydlela v ba-
zilice v Mariazell – rakouském
poutním místě navštěvovaném
statisíci věřících ročně. Přestože
pro břeclavského řezbáře bylo
obrovskou poctou, že jeho dílo
stojí na tak významném místě
například i ve společnosti
vzácné kopie Pražského Jezu-
látka, původně pro svoji Madonu
snil o úplně jiném umístění. Dva-
náct dlouhých let si přál, aby
jeho soška mohla těšit věřící ve
Staré Břeclavi. 

Letos se to díky podpoře vedení
města konečně podařilo. „O du-
šičkové mši jsme starobřeclav-
skou madonu posvětili. A já jsem
šťastný, že se mohou k  Panně
Marii orodovnici obracet zdejší
věřící, ale i ti, kteří do kostela ne-
chodí. Každý přece máme za co
prosit a děkovat,“ vyznává se Jo-
sef Fröhlich. 

Madona s  dítětem, které krášlí
pozlacené korunky, stojí na dře-
věném podstavci vyrobeném
starobřeclavským stolařem Leo
Mrázkem. Společníkem sošky
v kapli je řezba svatého Martina
rovněž z dílny Josefa Fröhlicha. 

(sol)

Břeclavská Radnice

Sbor břeclavského gymnázia Po-
lyfonia oslavil 55. výročí svého
vzniku dvěma vyprodanými kon-
certy v kině Koruna. Kromě sou-
časného sboru pod vedením Kris-
týny Dobešové Zimmermannové
se v absolventském okénku před-
stavily skupiny The Teachers, Ne-

chce se nám, Jana Štvrtecká s Ja-
nem Čápkem, bývalý sbormistr La-
dislav Straka a také první absol-
venti, kteří stáli u zrodu Polyfonie.
Největší ovace ale čekaly na zakla-
datelku sboru Janu Kaněrovou. 

(juh)

Polyfonia oslavila 55 let

V listopadu byla na zdi břeclav-
ského gymnázia slavnostně od-
halena pamětní deska manželů
Jany a Bedřicha Kaněrových,
kteří založili a dlouho vedli školní
pěvecký sbor Polyfonia a diva-
delní soubor Regina. Významně
tak ovlivnili život několika gene-
rací studentů, kteří získali neza-
pomenutelné zážitky a přátelství
na celý život. Oba soubory také
dodnes skvěle reprezentují

školu i město Břeclav. Jana Ka-
něrová poděkovala za poctu,
které se jí i jejímu manželovi do-
stalo a ocenila také práci svých
nástupců a výkony spoučasné
Polyfonie. S nápadem na zhoto-
vení pamětní desky přišel
Ing. Jaroslav Zika, podobu jí
vtiskl Ing. arch. Zdeněk Miklín. 

(juh)

Pocta Kaněrovým

Madona střeží 
Starou Břeclav

Dobrosrdečný brunch na břec-
lavském gymnáziu mile překva-
pil nedočkavé strávníky, ale i sa-
motné pořadatele. Z  prodeje
servírovaných dobrot pošle
Gymnázium Břeclav 18 758 ko-
run Základní škole v České Vsi
na Jesenicku, kterou spláchla
povodňová vlna. Až budou mít
zničené třídy v  provozuschop-

ném stavu, dokoupí relaxační
nábytek podle původního vyba-
vení. Do příprav slaných i slad-
kých dobrot se pustili maturanti
i maturantky, přidaly se nižší
ročníky i učitelky, napekli praro-
diče i rodiče. Díky všem, kteří se
na brunchi podíleli a přispěli. 

(sr, foto Č. Krejčí)

Téměř 19 tisíc korun
putuje na Jesenicko
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Břeclavská Radnice

Pozvánka na vánoční betlém
a koledování v Poštorné

Srdečně vás zveme do kostela Navštívení Panny Marie v Poštorné, 
kde můžete prožít chvíle ztišení u vánočního betléma. 

Připomeňme si tajemství narození Ježíše Krista, 
který přichází na svět jako Světlo a Naděje pro každého z nás.

Kostel bude otevřen 25. a 26. prosince 2024 vždy 
od 14:00 do 17:00 hodin. 

Na Štěpána, 26. prosince, vás také zveme v 16:30 hodin 
na koledování u betlémka. 

Přijďte si s námi zazpívat koledy a sdílet radost vánočních svátků.
Časy vánočních bohoslužeb najdete na webu: farnost.postorna.cz

Těšíme se na vás a přejeme požehnané Vánoce!

Také letos vydalo město Břeclav ná-
stěnný kalendář. V limitovaném
množství je k zakoupení v břeclav-
ském TIC na Lichtenštejnském domě.
Tématem pro rok 2025 se stali ptáci,
kteří v okolí Břeclavi žijí. „Po mostech,
lávkách, stromech a lesích, které
vznikly v kooperaci autorů, jsme dali
prostor fotografovi Davidu Mahov-
skému. Výběr z jeho snímků prezen-
tuje obvyklé i ty méně známé zá-
stupce ptačí říše, které vokolí Břeclavi
žijí,“ vysvětluje břeclavský starosta
Svatopluk Pěček. 

„Úroveň fototechniky vposlední době
nesmírně pokročila a je tak možné
zachytit více detailů a celkově snímky

v mnohem vyšší kvalitě než před lety.
Samozřejmě vždy je zejména potřeba
být ve správný čas na správném
místě. Kalendář lidem ukazuje jak
známé opeřence v jiném světle, tak
ptáky, které člověk běžně neza-
hlédne,“ doplňuje autor kalendáře. 

Kvalitně zpracovaný kalendář o vy-
soké gramáži je k dostání v limitova-
ném množství Turistickém infocentru
za 149 korun. 

Tématem kalendáře na rok 2026
bude voda. Na kalendáři se bude po-
dílet kolektiv autorů. Ten vzejde z vý-
běru snímků, zaslaných širokou ve-
řejností. (sol)

Břeclavsko pod křídly

Před čtyřmi lety zanechala svou stopu
v Poštorné, letos si Dagmar Benešová
vybrala ke zkrášlení Charvátskou No-
vou Ves. Rozvaděč na křižovatce ulic
Kpt. Nálepky a Tyršův Sad díky ní
zdobí malba inspirovaná modrotis-
kem, tedy textilní tiskařskou technikou

zapsanou na seznam nehmotného
kulturního dědictví UNESCO. Dagmar
Benešová je jeho milovnicí a neúnav-
nou propagátorkou.

Vzor na rozvaděči je volně inspiro-
vaný vinnou révou rostoucí za plo-

tem. Nechybí ani motiv houslí, ke
kterému autorku inspirovali muzi-
kanti v její rodině.

Rozvaděč je dalším zkrášleným mís-

tem v rámci projektu Zanech svou
stopu ve veřejném prostoru, který
organizuje Zdravé město ve spolu-
práci s firmou E.ON. (sol, foto dav)

Vinná réva na rozvaděči
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Břeclavská Radnice

Novým ředitelem Městské
knihovny Břeclav je Jaroslav
Čech. Do funkce nastoupil se
začátkem listopadu. V knihovně
ovšem není žádným nováčkem.
Pracuje v ní už 23 let, z toho po-
sledních šest let zastával funkci
zástupce ředitele. Post šéfa or-
ganizace přebírá po Marku Uhlí-
řovi, který se v polovině prázd-
nin rozhodl pro kariérní změnu.

Jak dlouho jste přemýšlel,
jestli se na ředitelský post při-
hlásit?
Asi hodinku. (smích) Chvíli jsem
se zamyslel, ale logicky se to na-
bízelo, protože s bývalým panem
ředitelem jsme spoustu věcí ře-
šili spolu a měli jsme podobné
názory. Vždy je lepší, když vedení
převezme někdo, kdo provoz
instituce zná. A já knihovnu
znám opravdu dobře – pracuji
zde už 23 let. Spoluurčoval jsem
směr, kterým by se měla dál vy-
víjet, a teď už jsem přidal jen pár
dalších nápadů. 

Vy ale nejste vzděláním kni-
hovník, že?
Vystudoval jsem historii a filo-
zofii na Filozofické fakultě Ma-
sarykovy univerzity, ale s  kni-
hami jsem de facto vyrůstal. Byl
jsem to dítě, co jde radši do
místní knihovny než hrát si ven
s klukama. (smích) Knížky byly
můj život, co si pamatuji. I když
se porozhlédnu doma, připadám
si někdy jako v  knihovně. Náš
obývák, to jsou knihy od země
až po strop. 

Jaké jsou základní pilíře, na
kterých by měla Městská
knihovna Břeclav stát?
Vycházím z celostátní koncepce
rozvoje knihoven, jak je stano-
vena do roku 2030. Podle ní by
každá knihovna u nás měla být
komunitním centrem, a to ta
břeclavská určitě je. Schází se
tu opravdu všechny generace
od dětí až po seniory na různých
akcích či ve spolcích. V  tomto
směru však bohužel narážíme
na prostorová omezení. Po očku
tak pokukujeme směrem k  cu-
krovaru. Nová budova knihovny
v  bývalé hale tržnice by nám
umožnila se tímto směrem roz-
víjet daleko víc. 

Knihovna se podle vás má za-
měřit také na celoživotní vzdě-
lávání. Na co konkrétně?
Ve spolupráci s pedagogy se za-

měřujeme na čtenářskou gra-
motnost dětí. Je obecně známo,
že děti čtou čím dál méně a mají
problém s  porozuměním čte-
nému textu. A výzvou pro
všechny generace od těch nej -
menších až po seniory je medi-
ální gramotnost. Snažíme se jim
nabízet programy, které jim mo-
hou pomoci, aby se naučili kri-
tickému myšlení, aby věděli, že
existují ověřená fakta a naopak,
že vše, na co narazí na sociál-
ních sítích, nemusí být pravda.
V oblasti vzdělávání je břeclav-
ská knihovna proti mnohým dal-
ším napřed, pokud jde o moderní
technologie.

Role knihovny se tedy výrazně
mění…
Pořád trochu bojujeme se zaži-
tou představou, že knihovna je
jen půjčovna knížek, kde se musí
být potichu, kde sedí knihovnice
v  pletené vestě a dává pozor na
to, aby tam náhodou někdo ne-
povykoval. A to se snažíme změ-
nit. Nejen zmíněnými komunit-
ními a vzdělávacími aktivitami,
ale třeba i pořádáním divadel,
scénických čtení, literárního fes-
tivalu, noci literatury. Velkou vý-
zvou je teď pro nás obřadní síň
židovského hřbitova, o jejíž pro-
gramovou náplň se staráme. 

Přibývá vám práce. Zvládáte to
se stávajícím personálem?

Je to náročné, ale v  knihovně
jsou lidé, kteří tu práci mají rádi.
A to je pro knihovníka para-
doxně mnohem důležitější, než
aby měl rád knihy. Práce
v  knihovně je velmi různorodá.
Člověk ji musí dělat srdcem a já
mám to štěstí, že mám v týmu
srdcařů opravdu hodně. 

Jaké změny přijdou pod vaším
vedením?
Velkou změnou, kterou bych
chtěl zavést od příštího roku, je
přeměna stávající studovny
v  prvním patře v  literární ka-
várnu. Lidé sem budou moci při-
jít, posedět si, dát si kávu u ča-
sopisu, u knihy, nebo prostě jen
tak. Nechceme, aby lidé jen po-
padli půjčené knížky a utekli, ale
aby pro ně knihovna byla bez-

pečný a příjemný prostor, kde
rádi tráví svůj čas. Další změnou
by měl projít dvorek, kde by měla
vzniknout místa k sezení, krytá
pergola či pískoviště pro nej -
menší. Vizuálně chci proměnit
i průjezd, který je hlavním vcho-
dem do knihovny. Z počítačové
učebny bych chtěl mít oddělení
pro starší děti, kde by si mohly
zahrát hry, vytisknout něco na
3D tiskárnách, využít virtuální
realitu a podobně.

Zmínil jste židovskou obřadní
síň. Jaký s ní máte plán?
Židovská obřadní síň je úžasný
prostor, ale chybí tu zázemí jak
pro návštěvníky, tak pro účinku-
jící. Na tom je třeba zapracovat. 

(sol, foto dav)

Knihovna má nového ředitele
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Vážení návštěvníci, rádi bychom
vás pozvali k návštěvě galerie,
kde si můžete nejen prohléd-
nout zajímavá umělecká díla, ale
také si vybrat drobné dárky
k  různým příležitostem. Trvale
máme v nabídce také autorské
šperky Antonína Vojtka. Máme
za sebou krásný pracovní rok,
během kterého jsme spolupra-

covali s dalšími instituce na rea-
lizaci výstav A. Vojtka a všem
děkujeme za podporu a ná-
vštěvu. V  tuto chvíli věnujeme
velkou pozornost přípravě mo-
nografie Pod paží tisknu křídla…
a těšíme se, že se setkáme
v  novém roce 2025. Přejeme
vám vše dobré a úspěšný nový
rok.  

Galerie 99 v roce 2025
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Výroční akademií vyvrcholily
oslavy sedmdesátého výročí vo-
lejbalového oddílu FOSFA Loko-
motiva Břeclav. Hosté si připom-
něli bohatou historii břeclavského
klubu, během herních ukázek po-
znali jeho aktuální formu a sezná-
mili se s jeho rozvojovými plány.
Během programu volejbalisté
představili nové dresy. Akademie

byla rovněž příležitostí k prezen-
taci projektu FAIR PLAY v rámci
aktivit FOSFA Sport, jehož je vo-
lejbalový oddíl nedílnou součástí.
Organizátoři Volejbalové akade-
mie 70 nezapomněli ani na vý-
znamné odchovance břeclav-
ského oddílu. 

(FOSFA Sport)

70 let volejbalu 
na Lokomotivě

Na 29. ročníku mezinárodního
krasobruslařského závodu Me-
moriálu Pavla Romana v tancích
na ledě se představili i břeclavští
závodníci. Mezinárodní kariéru
na závodě s účastníky z 19 zemí
začínala většina našich repre-
zentantů a vynikajících světo-
vých závodníků, pozdějších me-
dailistů ME, MS i OH.

V kategorii Basic Novice se zá-
vodu zúčastnil nový břeclavský
taneční pár. Třináctiletá Anna
Kočíbová a dvanáctiletý Vašek
Košulič spolu začali bruslit te-
prve před třemi měsíci a závod
v Olomouci byl pro ně premiérou. 

Po povinných tancích v  silné
konkurenci tanečních párů z Ně-
mecka, Maďarska a Rakouska
byli průběžně šestí. Volný tanec
na písně Freddieho Mercuryho

s choreografií od Lucie Mysli-
večkové zajeli se všemi přede-
psanými prvky, dokonce za ele-
ment „slade“ získali plusové
body a v celkovém součtu bodů
přeskočili rakouský taneční pár
a skončili na výborném pátém
místě.

(mys, foto L. Kubová)

Krasobruslaři 
na mezinárodním závodě

Téměř 600 atletů svedlo na pod-
zim na třineckém městském sta-
dionu boje o medaile na Mistrov-
ství České republiky žáků a žákyň
na dráze. A fanoušci břeclavské
atletiky jásají – reprezentace at-
letického oddílu FOSFA Lokomo-
tiva Břeclav se stala nejúspěš-
nější výpravou, když její členové
odjížděli domů se čtyřmi zlatými,
jednou stříbrnou a jednou bron-
zovou medailí. A jako bonus ještě
dva národní rekordy ve štafeto-
vém běhu plus několik rekordů
okresních a osobních.

Richard Smolík vybojoval bronz
v běhu na 60 metrů. Cílovou
pásku protnul v čase 7:15. Zlato
vybojoval favorit výškařské sou-
těže Lukáš Drobilič. Kláním prošel
jak horký nůž máslem a jeho laťka
se zastavila na vítězné hodnotě
188 cm. Jeho týmový kolega An-
tonín Baránek obsadil šestou pří-
čku a do statistik si připsal osobní

rekord 178 cm. O stříbro se pos-
taral v sobotním závodě chodců
na 3000 m Daniel Herman. Trať
zdolal v čase 16:06,89, čímž sta-
novil nový okresní rekord. 

Štafeta ve složení Rostislav Bína,
Richard Smolík, Lukáš Drobilič
a Ondřej Varga předvedla drama-
tickou podívanou, na jejímž konci
se na výsledkové tabuli skvěla
hodnota 26:77 s. 

Richard Smolík zvítězil také v běhu
na 300 m. Tuto vzdálenost zaběhl
v čase 35:09 s, což znamenalo
kromě zlata také nový okresní re-
kord. Ondřej Varga si připsal páté
místo a „osobák“ s hodnotou
36:21 s.Štafeta na trati 4×300 m –
Petr Lang, Ondřej Varga, Lukáš
Drobilič a Richard Smolík zvítězila
v novém národním rekordu v čase
2:25,15. GRATULUJEME! 

(FOSFA Sport)

Medailové žně atletů

Na XXVIII. ročníku Veřejného ha-
lového veslařského triatlonu
v  Lounech zazářili břeclavští
veslaři. Všechny zúčastněné če-
kala jízda na rotopedu 2000 m,
běh 800 m a 1000 m na trena-
žéru. V žákovských kategoriích
byly tratě poloviční. Břeclavanka
Tereza Trojanová si vytvořila po
kole a běhu náskok, na který již
v poslední disciplíně na trena-
žéru žádná ze soupeřek nedo-
kázala reagovat. Trojanová tak
získala zlato. 

V kategorii starších žáků 2011
všechny zaskočil „dosud nez-
námý závodník“ Ondřej Šálek,
který zvítězil. V kategorii žáků
2014 získal bronzovou medaili
bojovným výkonem Marek Cí-
sař, který se po celou dobu zá-
vodu pohyboval na 4.–5. místě
a svůj bronz vybojoval až v po-
sledních záběrech na trena-
žéru. 

(aka)

Zlatý halový triatlon



Nejlepší sportovci a trenéři klubů
z projektu FOSFA Sport převez-
mou 30. ledna 2025 z rukou čes-
kých olympioniků a dalších osob-
ností ocenění Nejlepší sportovec
roku – FOSFA Sport Awards
2024. Galavečer bude rovněž pří-
ležitostí k vyhlášení nejlepších
učitelů tělesné výchovy a spolu-
pracujících škol. Zlatým hřebem
bude předání cen FAIR PLAY.
Vstupenky na slavnostní večer
jsou již v prodeji. 

Galavečer Nejlepší sportovec
roku – FOSFA Sport Awards
2024 bude příležitostí k zviditel-
nění a ocenění výjimečných vý-
konů mladých sportovců napříč
všemi šesti kluby zapojenými do
projektu FOSFA Sport a k vy-
zdvihnutí kvalit jejich trenérů. Ně-
které kategorie přibyly. „Poprvé
letos udělíme ceny FAIR PLAY. Na
základě nominací jednotlivých
klubů je převezmou jejich čle-
nové, kteří v uplynulém roce
svými činy a chováním nejlépe
naplnili některou z původních
olympijských hodnot, které se
prostřednictvím projektu FOSFA
Sport snažíme vrátit na výsluní.
Jsme totiž názoru, že hodnoty
jako respekt, úcta, disciplína, dů-
věra, výjimečnost a přátelství jsou
klíčové pro úspěch nejen na spor-
tovišti, ale i v životě jako tako-
vém,“ vysvětluje generální ředitel
společnosti Fosfa Ivan Baťka. 

Poprvé převezmou ocenění také
nejlepší učitelé tělesné výchovy
z břeclavského regionu.
„Chceme tím upozornit na jejich
náročnou, a ne vždy zcela doce-
ňovanou práci, snahu motivovat
děti k pohybu a přispět tak ke
zdravému rozvoji mladé gene-
race. To je ostatně také primární
cíl našeho projektu FOSFA
Sport,“ doplňuje Ivan Baťka.
V poslední z nových kategorií
pak budou předána ocenění zá-
stupcům nejúspěšnějších škol

zapojených do letošní FOSFA
olympiády břeclavských škol. Tě-
chto sportovních her se účastní
i školy z Lednice a Valtic.
Ceny vítězům jednotlivých ka-
tegorií předají mimo jiné úspěšní
čeští olympionici a další osob-
nosti sportovního světa, jako
jsou dvojnásobná olympijská
šampionka v hodu oštěpem Bar-
bora Špotáková, držitelka zlaté
olympijské medaile v běhu na ly-
žích Kateřina Neumannová,
dvojnásobný olympijský vítěz

v judu Lukáš Krpálek či někdejší
fotbalový reprezentant David
Lafata. Večerem provede Marek
Vašut. 

Zatímco letos se galavečer ko-
nal v břeclavském kině, v lednu
2025 jej budou hostit Zimní jíz-
dárny Zámku Valtice. Vstupenky
jsou v prodeji za symbolických
sto korun a zakoupit je lze přes
odkaz https://form.simples-
hop.cz/xKPjJ/. 

(FOSFA Sport)

18–19

FOSFA ocení nejlepší sportovce

Na Štěpána k Dyji!
Přijďte na tradiční Vánoční kilometr 

do areálu SVK nad Splavem.
Program začne 26. 12. v 10:30 hodin.

Můžete si zaplavat v Dyji na tratích 100, 250, 500 a 750 m.
V 11 hodin startuje hlavní závod na 1 000 m 

pro ploutvové plavce.
Přijďte fandit nebo se otužit!

Zve NAUTILUS Břeclav
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